

Е.В. ХОЛОДОВА¹, И.В. ШПАКОВ²

¹Научно-исследовательский институт теории и истории архитектуры и градостроительства (НИИТИАГ)
Филиал ФГБУ "ЦНИИП Минстроя России", г. Москва, Россия

²ФГБОУ ВО «Курский государственный университет», г. Курск, Россия

АРХИТЕКТУРА, РЕКОНСТРУКЦИЯ И ИСТОРИЯ УСАДЬБЫ А.С. ШУМАКОВА В ГОРОДЕ КУРСКЕ

Аннотация. Исследование основано на выявленных архивных и печатных источниках, натурных исследованиях авторов.

Научная новизна и значимость исследования основана на выявлении архивных и печатных источников, которые позволяют более обоснованно реконструировать образную и материальную структуру утраченных элементов исследуемого главного усадебного дома усадьбы А.С. Шумакова в г. Курске.

Исследование выполнено за счет средств Государственной программы Российской Федерации «Развитие науки и технологий» на 2021 г. в рамках Плана фундаментальных научных исследований Минстроя России и РААСН, тема 1.2.2.

Ключевые слова: архитектура, строительство, реконструкция, композиция, планировка, главный дом, усадьба.

E.V. KHOLODOVA¹, I.V. SHPAKOV²

¹Research Institute of Theory and History of Architecture and Urban Planning (NIITIAG) Branch of the Federal State Budgetary Institution "TsNIIP of the Ministry of Construction of Russia", Moscow, Russia

²Kursk State Institute, Kursk, Russia

ARCHITECTURE, RECONSTRUCTION AND HISTORY ESTATES OF A.S. SHUMAKOV IN THE CITY OF KURSK

Abstract. The research is based on identified archival and printed sources, field studies of the authors.

The scientific novelty and significance of the study is based on the identification of archival and printed sources that allow for a more reasonable reconstruction of the figurative and material structure of the lost elements of the main manor house of the estate of A.S. Shumakov in Kursk.

The research was carried out at the expense of the State Program of the Russian Federation "Development of Science and Technology" for 2021 within the framework of the Plan of Fundamental Scientific Research of the Ministry of Construction of Russia and the Russian Academy of Sciences, topic 1.2.2.

Keywords: architecture, construction, reconstruction, composition, layout, main house, manor.

СПИСОК ЛИТЕРАТУРЫ

1. Российский государственный архив древних актов. Ф. 1356. Оп. 1. Д. 2011.
2. Фотография Сергиево-Казанского собора 1858 г. // Церковно-архивный кабинет Московской духовной академии.
3. Государственный архив Курской области (ГАКО). Ф. 325. Оп. 1. Д. 176.
4. ГАКО. Ф. 143. Оп. 1. Д. 183.
5. ГАКО. Ф. 143. Оп. 1. Д. 74.
6. ГАКО. Ф. 54. Оп. 1. Д. 1258.
7. ГАКО. Ф. 1. Оп. 1. Д. 7941.
8. Календарь и памятная книжка Курской губернии на 1890 г. Издание Курского Губернского Статистического Комитета. — Курск: Типография губернского правления, 1889.

9. Памятная книжка Курской губернии на 1892 г. Издание Курского Губернского Статистического Комитета. Составлена Секретарем Комитета Т.И. Вержбицким. — Курск: Типография губернского правления, 1892.
10. Памятная книжка Курской губернии на 1893 г. Издание Курского Губернского Статистического Комитета. Составлена Секретарем Комитета Т.И. Вержбицким. — Курск: Типография губернского правления, 1893.
11. Памятная книжка Курской губернии на 1894 г. Издание Курского Губернского Статистического Комитета. Составлена Секретарем Комитета Т.И. Вержбицким. — Курск: Типография губернского правления, 1894.
12. Курский адрес-календарь. 1909. — Курск: Типо-Литография Губернского Правления, 1909.
13. Курский адрес-календарь. 1910. — Курск: Типо-Литография Губернского Правления, 1910.
14. Курский адрес-календарь. 1911. — Курск: Типо-Литография Губернского Правления, 1911.
15. Курский адрес-календарь. 1912. — Курск: Типо-Литография Губернского Правления, 1912.
16. Курский адрес-календарь. 1913. — Курск: Типо-Литография Губернского Правления, 1913.
17. Курский адрес-календарь. 1914. — Курск: Электрическая Типо-Литография Губернского Правления, 1914.
18. Курский адрес-календарь. 1915. — Курск: Электрическая Типо-Литография Губернского Правления, 1915.
19. Курский адрес-календарь. 1916. — Курск: Электрическая Типо-Литография Губернского Правления, 1916.
20. ГАКО. Ф. 143. Оп. 1. Д. 73.
21. Шпаков И. В. Архитектурный ансамбль провинциальной улицы города Курска второй половины XIX – середины XX веков : справочное издание : рукопись — Курск, 2021.
22. ГАКО. Ф. Р-200. Оп. 1. Д. 23.
23. ГАКО. Ф. Р-866. Оп. 1. Д. 266.
24. Весь Курск. Справочник всех государственных, кооперативных, промышленных, партийных и других учреждений. — Курск : Курская правда, 1923.
25. Курская полиция: взгляд через столетия: [иллюстрированная монография] / В. В. Коровин, Г. А. Салтык, Н. А. Постников [и др.] ; Управление Министерства внутренних дел Российской Федерации по Курской области. — Курск : ПОЛИСТАР, 2018. — 575 с.
26. Зарубин Д. Июль 1942. Старый Оскол : документальное повествование. — Екатеринбург : Ridero, 2017.
27. ГАКО. Ф. Р-866. Оп. 1. Д. 238.
28. Немецкая аэрофотосъемка Курска. Июнь 1943 года. — Изображение : электронное // Аэрофотосъемка Второй Мировой Войны. — URL: <http://warfly.ru/?lat=51.729325&lon=36.188971&z=17> (дата обращения: 07.06.2020).
29. Курск. Опорный план Центра / Мособлпроект. — Москва : Мособлпроект, 1946. // Архив архитектора Е. В. Холодовой.
30. ГАКО. Ф. Р-623. Оп. 4. Д. 121.
31. ГАКО. Ф. Р-5346. Оп. 1. Д. 12.
32. Холодова Е. В. Зодчие Курского края XVII–XXI веков: ил. биограф. словарь / Елена Васильевна Холодова ; Кур. гос. ун-т. — Курск : Крона, 2003. — 279 с.
33. ГАКО. Ф. Р-5293. Оп. 1. Д. 64.
34. Технический паспорт на жилой дом и земельный участок по ул. Горького № 16. Составлен по состоянию на 28 июля 1971 г. — Курск, 1971.
35. Обл. Курская, г. Курск, ул. Горького, д. 16. — Текст : электронный // Реформа ЖКХ : сайт / ГК Фонд содействия реформированию жилищно-коммунального хозяйства. URL: <https://www.reformagkh.ru/myhouse/profile/view/6578791> (дата обращения: 07.06.2020).

REFERENCES

1. The Russian State Archive of Ancient Acts. F. 1356. Op. 1. d. 2011.
2. Photograph of the Sergiev-Kazan Cathedral in 1858 // Church Archive cabinet of the Moscow Theological Academy.
3. State archive of Kurskoy oblasti (GAKO). F. 325. Op. 1. D. 176.
4. ГАКО. Ф. 143. Оп. 1. Д. 183.
5. ГАКО. Ф. 143. Оп. 1. Д. 74.
6. ГАКО. Ф. 54. Оп. 1. Д. 1258.
7. ГАКО. Ф. 1. Оп. 1. Д. 7941.
8. Calendar and memorial book of Kursk province in 1890 Publication of the Kursk Provincial Statistical Committee. - Kursk: Printing house of the provincial government, 1889.

9. Commemorative book of the Kursk province for 1892 Edition of the Kursk Provincial Statistical Committee. Compiled by the Secretary of the Committee T.I. Verzhbitsky. - Kursk: Printing House of the provincial Government, 1892.
10. Commemorative book of the Kursk province for 1893 Edition of the Kursk Provincial Statistical Committee. Compiled by the Secretary of the Committee T.I. Verzhbitsky. - Kursk: Printing House of the provincial Government, 1893.
11. Commemorative book of the Kursk province for 1894 Edition of the Kursk Provincial Statistical Committee. Compiled by the Secretary of the Committee T.I. Verzhbitsky. - Kursk: Printing House of the provincial government, 1894.
12. Kursk address-calendar. 1909. - Kursk: Typo-lithography of the Provincial Government, 1909.
13. Kursk address-calendar. 1910. - Kursk: Typo-lithography of the Provincial Government, 1910.
14. Kursk address-calendar. 1911. - Kursk: Typo-lithography of the Provincial Government, 1911.
15. Kursk address-calendar. 1912. - Kursk: Type-lithography of the Provincial Government, 1912.
16. Kursk address-calendar. 1913. - Kursk: Typo-lithography of the Provincial Government, 1913.
17. Kursk address-calendar. 1914. - Kursk: Electric Typo-Lithography of the Provincial Government, 1914.
18. Kursk address-calendar. 1915. - Kursk: Electric Typo-lithography of the Provincial Government, 1915.
19. Kursk address-calendar. 1916. — Kursk: Electric Tipo-Lithography Provincial Government, 1916.
20. GAKO. F. 143. Op. 1. D. 73.
21. Shpakov V. I. Architectural ensemble of the provincial streets of the city of Kursk second half of the XIX – mid XX century : reference book : the manuscript — Kursk, 2021.
22. GAKO. F. R-200. Op. 1. D. 23.
23. GAKO. F. R-866. Op. 1. D. 266.
24. The whole of Kursk. Directory of all state, cooperative, industrial, party and other institutions. - Kursk : Kurskaya Pravda, 1923.
25. Kursk Police: a look through the centuries: [illustrated monograph] / V. V. Korovin, G. A. Saltyk, N. A. Postnikov [et al.] ; Department of the Ministry of Internal Affairs of the Russian Federation for the Kursk region. - Kursk : POLSTAR, 2018— - 575 p.
26. Zarubin D. July 1942. Stary Oskol : a documentary narrative. - Yekaterinburg : Ridero, 2017.
27. GAKO. F. R-866. Op. 1. D. 238.
28. German aerial photography of Kursk. June 1943. - Image : electronic // Aerial Photography Of The Second World War. - URL: <http://warfly.ru/?lat=51.729325&lon=36.188971&z=17> (date of application: 07.06.2020).
29. Kursk. The reference plan of the Center / Mosoblproekt. - Moscow : Mosoblproekt, 1946. // Archive of architect E. V. Kholodova.
30. GAKO. F. R-623. Op. 4. D. 121.
31. GAKO. F. R-5346. Op. 1. D. 12.
32. Kholodova E. V. Architects of the Kursk Region of the XVII-XXI centuries: ill. biographer. dictionary / Elena Vasilyevna Kholodova ; Kur. gos. un-T. - Kursk : Krona, 2003. - 279 p.
33. GAKO. F. R-5293. Op. 1. D. 64.
34. Technical passport for a residential building and a land plot on Gorky Street No. 16. Compiled as of July 28, 1971 - Kursk, 1971.
35. Kursk region, Kursk, Gorky str., 16. - Text : electronic // Housing and Communal Services Reform : website / GC Fund for Assistance to Housing and Communal Services Reform. - URL: <https://www.reformagkh.ru/myhouse/profile/view/6578791> (accessed: 06/07/2020).

Информация об авторах:

Холодова Елена Васильевна

Научно-исследовательский институт теории и истории архитектуры и градостроительства (НИИТИАГ) Филиал ФГБУ "ЦНИИП Минстроя России", г. Москва, Россия, кандидат архитектуры, ведущий научный сотрудник, член Союза архитекторов России; советник РААСН; эксперт по проведению государственной историко-культурной экспертизы.

E-mail: tora-9@yandex.ru

Шпаков Илья Владимирович

ФГБОУ ВО «Курский государственный университет», г. Курск, Россия, кандидат исторических наук, заведующий отделом формирования и сопровождения электронных ресурсов научной библиотеки.

E-mail: shiva16@yandex.ru

Information about authors:

Kholodova Elena V.

Research Institute of Theory and History of Architecture and Urban Planning (NIITIAG) Branch of the Federal State Budgetary Institution "TSNIIP of the Ministry of Construction of Russia", Moscow, Russia, candidate of Architecture, leading researcher, member of the Union of Architects of Russia; adviser to the RAASN; expert in conducting state historical and cultural expertise.

E-mail: tora-9@yandex.ru

Shpakov Ilya V.

Kursk State University, Kursk, Russia, candidate of Historical Sciences, Head of the Department of Formation and Maintenance of Electronic Resources of the Scientific library.

E-mail: shiva16@yandex.ru